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Knihovny souèasnosti 2000

Ve dnech 19.-21. záøí se ji�  po �esté  konala v prostøedí
�elezných hor, ve studijním Junior centru v Seèi celostátní
konference Knihovny souèasnosti. První den bylo na progra-
mu nejprve vystoupení Vìry Kubíkové z M�MT. Ta infor-
movala o vzniku programu �Informaèní zdroje pro výzkum
a vývoj�, který knihovnám umo�nil pøístup k øadì cenných
zdrojù. Mimo jiné uvedla, �e prakticky v�echny vysoko�kol-
ské knihovny, Knihovna AV ÈR, Národní knihovna ÈR i
velké státní vìdecké knihovny díky tomuto programu mají
pøístup do databáze Web of Science. Je�tì �íøeji se zapojily
èeské knihovny (v dubnu 2000 bylo zaregistrováno 105
knihoven vèetnì veøejných)  do projektu EIFL-Direct, který
zpøístupòuje plnotextové databáze odborných zahranièních
periodik. Po ní hovoøila Adéla Rube�ová o informaèních
zdrojích o Evropské unii v Èeské republice. Zmínila se o Re-
gionálních evropských informaèních støediscích, z nich� nì-
která (v Brnì a Havlíèkovì Brodì) pracují v prostorách kniho-
ven.

Krátce pøed pøestávkou pak pøedstavitelé Sdru�ení kniho-
ven a Nadace knihoven Èeské republiky ocenili dvì knihovny
a 10 knihovníkù medailemi Z.V. Tobolky. Toto nové knihov-
nické ocenìní pøevzal pro Parlamentní knihovnu, kde døíve
Z.V. Tobolka pùsobil, øeditel dr. Karel Sosna a pro Regionální
knihovnu v Karviné, která úspì�nì reprezentovala v leto�ním
roce èeské knihovnictví v zahranièí, námìstek øeditelky ing.
Vladimír Píseèný. Za rozvoj èeského knihovnictví si medaili
odnesl øeditel Národní knihovny ÈR dr. Vojtìch Balík, význam-
ní pedagogové prof. dr. Jiøí Cejpek, CSc. a docentka dr. H.
Vodièková, CSc. a také øeditel Moravské zemské knihovny
dr. Jaromír Kubíèek. Medaile byly udìleny té� za celo�ivotní
práci v oboru knihovnictví.  Severní Èechy mìly dva kandidá-
ty: Václava Carvu z Liberce a Jarmilu Traegrovou z Teplic
(v jejich nepøítomnosti medaile pro nì pøevzali zástupci stát-
ních vìdeckých knihoven, kde po dlouhá léta oba pùsobili),
z Hradce Králové byla ocenìna dr. Vlasta Hamplová, z Plznì
Ivanka Komorousová a z Prahy dvì knihovnické legendy:
dr. Ev�en Luke� a dr. Boris Mìdílek.

Po pøestávce pøivítali úèastníci konference zástupce Mi-
nisterstva kultury. Námìstek ministra kultury ÈR Ilja Racek
a øeditelka odboru literatury a knihoven Eva Kantùrková dost
neúspì�nì obhajovali text knihovnického zákona, který byl
krátce pøed konferencí odeslán z Ministerstva kultury do Rady
vlády. Poté  Jaroslav Winter zhodnotil celostátní akci Bøezen
� mìsíc internetu, na jejím� úspìchu se podílelo 119 kniho-
ven. Na nìj navázal Vít Richter s informací o leto�ním
Týdnu knihoven a o programu Veøejné informaèní slu�by
knihoven. Teèku za prvním dnem konference udìlal raut spon-
zorovaný firmou Albertina icome, Suweco spol. s.r.o. a  3M
Èesko.

Druhý den probíhal ji� tradiènì v sekcích. Oproti pøed-
chozím letùm byla nabídka je�tì bohat�í. Úèastníci si toti�
mohli vybrat dokonce mezi tøemi tematickými bloky: blok
Internet a knihovny, o nìj� byl ji� tradiènì nejvìt�í zájem,
moderoval autor této zprávy, èást Informaèní zdroje øídila
Ivana Kadlecová a o zdaøilý prùbìh bloku Mimo�kolní vzdì-
lávání knihovníkù se postarala Zlata Hou�ková. Ti, kteøí se
do Seèe nedostali, najdou vìt�inu pøíspìvkù ve sborníku, který
byl k dispozici hned první den konference. Druhý den pak

úèastníci sekce Informaèní zdroje dostali do rukou i dodatky
ke sborníku, proto�e nedopatøením nebylo nìkolik pøedná-
�ek do jeho oficiálního vydání zaøazeno. Z nich mne nejvíce
zaujal referát Jaroslava �ilhánka o zku�enostech s provozem
rozsáhlých elektronických informaèních zdrojù. Ty jsou to-
ti� pouèné nejen pro vysoko�kolské knihovny, ale i pro stát-
ní vìdeckou knihovnu, kde pracuji.

Poèet pøihlá�ených do sekce Internet a knihovny nutil
moderátora omezovat referující, aby nehovoøili déle ne� 15
minut. Vìt�ina z nich byla velmi disciplinovaná a limit dodr-
�ela. Své pøíspìvky pøedná�ející neèetli, ale spí�e je ilustro-
vali názornými tabulkami, grafy a prezentacemi
v PowerPointu. Zajímavá byla vystoupení Evy Svobodové
z Národní knihovny ÈR a Zuzany Hájkové z SVK v Èeských
Budìjovicích -  obì hovoøily o sdílené katalogizaci v prostøedí
Souborného katalogu CASLIN, av�ak jedna z pozice jeho
provozovatele a druhá z pohledu úèastníka, který do katalo-
gu záznamy dodává. Zájem posluchaèù vyvolaly i pøedná�ky
vìnované reformátování dokumentù, nebo� to je jedna z cest,
jak zachránit ohro�ené fondy. V této sekci zaznìly i pøedná�-
ky, je� nebyly vèas dodány do sborníku: Knihovní informaè-
ní systém jako slu�ba (Radek �ourek z firmy Sefira), Tvorba
souborù autorit v kooperaèním sdru�ení èeských knihoven
(Zdenìk Bartl z NK ÈR) a Pøipravované projekty digitálního
zpøístupnìní dokumentù (Petr Bøicháèek z AiP Safe s.r.o.).
Maratón pøedná�ek zpestøila i diskusní vystoupení Jana Kastla
o informaèním agentovi, Magdy Mo�koøové o novém auto-
matizovaném systému karvinské knihovny, Martina Svobo-
dy o virtuální polytechnické knihovnì, Hanu�e Hemoly
o unifikovaném portálu referenèního støediska a Franti�ky
Vrbenské o aktivitì Modrý �tít.

Poslední den konference vyslechli úèastníci pøedná�ky
spoleènì v hlavním sále. Nejprve promluvil Martin Svoboda
o legislativním zázemí slu�eb knihoven. Po nìm Blanka Kou-
bová  vysvìtlila pøítomným, o jaké granty budou moci v pøí�tím
roce usilovat. �ivým projevem potì�il námìstek øeditele ÚSIS
Petr Kohout, hovoøící o informaèním systému veøejné správy.
Naproti tomu výklad Hany Masopustové k autorskoprávním
aspektùm knihovnických slu�eb úèastníkùm konference bez
právnického vzdìlání pøíli� nepomohl. Závìreèné slovo patøi-
lo jednomu z poøadatelù, Josefu Vlèkovi, který konstatoval,
�e nejvìt�í úèast byla zaznamenána druhý den jednání. Toho
dne bylo vydáno 355 lístkù na obìd, pøièem� poèetnìj�í úèast
letos byla zaznamenána z vìt�ích odborných knihoven ne�
z men�ích veøejných biblioték. Oznámil rovnì�, �e pøí�tí, de-
vátý roèník (dva roèníky se toti� konaly v Hradci Králové) se
uskuteèní opìt v Seèi ve dnech 11. a� 13. záøí 2001.
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